
سخنگوی وزارت امور خارجه:
 درباره مسائل دفاعی 

کره نمی کنیم مذا
 سخنگوی وزارت خارجه با بیان اینکه کشورهای منطقه 
و مردم منطقه عبرت ها و درس های بسیار مهم و روشنی 
از تحولات بیش از یکسال گذشته در منطقه گرفته اند، 
با اشاره به جنایت های رژیم صهیونیستی در غزه گفت: 
باید به این موضوع توجه داشت که این جنایت ها ممکن 
نبود مگر با حمایت آمریکا و تعدادی از کشورهای غربی. 
اسماعیل بقائی با بیان اینکه »آنچه که در نهایت حاصل 
شد، یک شکست و ننگ تمام عیار برای رژیم اشغالگر بود«، 
افزود: آنچه که تعیین کننده بود، مقاومت مردم فلسطین 
گروهی  که از درون می جوشد و به فرد و  بود؛ مقاومتی 
وابسته نیست بلکه از ذات انسانی و خواسته انسانی 
مدم فلسطین نشأت می گیرد و این نویددهنده برای 
آینده منطقه و تحولات فلسطین خواهد بود. وی درباره 
خبرهای منتشرشده توسط رسانه های غربی مبنی بر اینکه 
کره درباره موشک های  کرات ژنو خواستار مذا اروپا در مذا
بالستیک ایران شده است، اظهارکرد که »جمهوری اسلامی 
ایران درباره توانمندی های دفاعی و نظامی خود با هیچ 
کرد و اساسا ملت ایران  کره نکرده و نخواهد  طرفی مذا
اجازه چنین دادوستدی را به هیچ فرد یا گروهی نمی دهد. 
بقائی درباره خبرها مبنی بر اینکه ایران در پاسخ به تهدید 
اروپایی ها درباره اجرای مکانیسم ماشه، تهدید کرده از 
ج خواهد شد، بیان کرد: این موضوع تازه ای  NPT خار
که بحث آن در دولت دوازدهم  نیست. از همان زمان 
گر بخواهند از این اهرم  ح شد، ما مشخص کردیم که ا مطر
کنش ما هم  برای فشار یا امتیازگیری سوءاستفاده شود، وا
متناسب و متقابل خواهد بود و یکی از مواردی که صریح 
گفته شده، با سوءاستفاده از این سازوکار اساسا توجیه و 
دلیلی برای ماندن ایران در برخی موافقتنامه های مربوطه 
وجود ندارد. وی بیان داشت: در مورد سفر اتباع ایرانی 
به سوریه حدود چند هفته پیش من در همینجا و در 
کید کردم که توصیه نمی کنیم که  بحبوحه تحولات سوریه تا
در این شرایط اتباع ایرانی سفری به سوریه داشته باشند، 
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سوالی مبنی 
بر اینکه به تازگی یکی از مشاوران رئیس جمهور صحبت از 
کره مستقیم با آمریکا کرده و اینکه این موضوع  ضرورت مذا
به زودی انجام خواهد شد. آیا این موضع وزارت خارجه 
نیز هست، گفت: موضع وزارت خارجه و دولت در ارتباط با 
مباحث سیاست خارجی توسط سخنگوهای رسمی آن ها 
بیان می شود. وی ادامه داد: مطالبی که بیان شده حتما 
هیچ نسبتی با موضع رسمی ما ندارد و حدس می زنم که نظر 
شخصی گوینده بوده است. باید در نظر داشت که موضوع 
سیاست خارجی، یک موضوع  تخصصی است و هرگونه 
ساده سازی و ساده انگاری موضوعات سیاست خارجی 
و لو با نیت خیر مفید نیست. سخنگوی وزارت خارجه 
جمهوری اسلامی ایران همچنین در پاسخ به اینکه از ایران 
مقاماتی در اجلاس داووس شرکت می کنند و دعوتی در 
این زمینه از مقامات تهران صورت گرفته است، گفت: برای 
شرکت در اجلاس داووس از وزیر خارجه و معاون راهبردی 
رئیس جمهور دعوت به عمل آمده است و آقای ظریف برای 
شرکت در این اجلاس به داووس سفر کرده اند. وی افزود: 
در سنوات مختلف، مقامات مختلف از کشور در این اجلاس 
شرکت کرده اند و جایگاه آقای دکتر ظریف نیز در ساختار 
دولت کاملا مشخص و روشن است و حضور ایشان قطعا 
موثر و مفید خواهد بود. وی گفت: البته به این موضوع نیز 
توجه کنید که آقای عراقچی قرار بود که برای اجلاس شورای 

امنیت به نیویورک سفر کنند. 
کمیت ملی   دفاع از حا

 سخنگوی وزارت خارجه در مورد اخبار منتشر شده 
کرات مربوط به معاهده  اینکه در جریان مذا بر  مبنی 
جامع راهبردی بین بین ایران و روسیه، روس ها از ایران 
خواسته اند که هرچه زودتر به FATF  بپیوند و در این 
کرد: غیرطبیعی  FATF اشاره شود، تصریح  معاهده به 
کراتی که حدود چهار سال طول  نیست در یک روند مذا
ح  کشیده است، طرف های زیربط مباحث و نکاتی را مطر
کنند. در حال حاضر متن کامل این معاهده منتشر شده 
است و شما می توانید ببینید که در این معاهده به چه 
وزارت خارجه   اشاره شده است. سخنگوی  چیزهایی 
کرد:  اظهار  صادق  وعده  عملیات  انجام  خصوص  در 
کز  تصمیم گیری در ارتباط با این موارد از سوی دستگاه و مرا
ذیربط ایران در حوزه های دفاعی و امنیتی اتخاذ می شود. 
بقائی در این مورد که گفته می شود ساختمان شرکت نفت 
ایران در هلند به خاطر موضوع کرسنت توقیف شده است، 
عنوان کرد: این خیلی دقیق نیست و به این شکل نبوده 
است. با توجه به اینکه این پرونده از سوی مرکز حقوقی 
ریاست جمهوری و شرکت ملی نفت پیگیری می شود، از 
آن ها در این ارتباط سوال بپرسید بهتر خواهد بود. بقائی 
درباره انعقاد معاهده میان ایران و روسه افزود: بخش 
قابل توجه این موافقت نامه درباره گسترش همکاری های 
اقتصادی است. بیش از ۳۰ حوزه اقتصادی است که قرار 
است همکاری ها گسترش یابد. این موافقت نامه هم برای 
ما و روسیه آورده های زیادی خواهد داشت. او تصریح کرد: 
موافقت نامه یک مبنا فراهم می کند برای اینکه ۲ کشور و 
بخش های خصوصی بتوانند همکاری ها را گسترش دهند. 
یکی از نقاط قوت این موافقت نامه این است که به صورت 
یک اقدام آغازین نبوده، در ادامه یک فرآیند طولانی 
۲۰-۳۰ ساله است و مصمم هستیم هم فرآیند تصویب و 
اجرایی شدن آن از حیث روندهای داخلی را به پیش ببریم 
و هم برای اجرای آن سازوکارهای مشخصی را تدبیر کنیم. 
سخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به سوالی 
مبنی بعد اینکه به نظر او تحریم ها می تواند مانع اجرای 
معاهده امضا شده بین ایران و روسیه شود، بیان کرد: وجود 
تحریم ها هیچوقت مانعی برای گسترش روابط ما با کشورها 
نبوده و در واقع یکی از روش ها برای فائق آمدن بر تحریم ها 
این بوده که ما از ظرفیت های مختلف استفاده کنیم، که از 
جمله این ظرفیت ها گسترش روابط با کشورهای مختلف 
است. وی اذعان کرد: موضع  ایران در این زمینه بارها 
کمیت ملی و  اعلام شده است، ایران در دفاع از منافع، حا

تمامیت ارضی خود قاطعانه عمل می کند.  

کثر حامیان  گر از ا   آرمان ملی- حمید شجاعی: شاید ا
مسعود پزشکیان در انتخابات ریاست جمهوری در مورد 
چینش کابینه و مهم تر از آن شعار وفاق ملی پرسیده شود 
جملگی به این موضوع اشاره کنند که پزشکیان می توانست 
دولت به مراتب بهتری حداقل از جریان حامی خود تشکیل 
دهد اما رویکرد وفاق ملی پزشکیان و آنچه در این خصوص 
در سر داشت باعث شد که در یک همگرایی با همه جریانات 
به ویژه اصولگرایان و حتی پایداری ها دولتی تشکیل دهد 
که همه جریانات در آن نقش داشته باشند. چه اینکه از وزرا 
گرفته تا مدیران میانی و استانی شاهد این موضوع بوده و 
هستیم. برخلاف دولت گذشته که ابتدا شعار فراجناحی و 
دولت مردم داد و انتظار می رفت که از همه نگاه ها و جریانات 
در مدیریت اجرایی کشور استفاده کند، اما در نهایت در 
یک نگاه کاملا محدود صرفا چهره ها و نفراتی را روی کار آورد 
که به واقع دولت کاملا جناحی اصولگرایان بود و خبری از 
غ از نگاه  نگاه فراجناحی یا مدیران متخصص و کاردان فار
سیاسی نبود. حال اینکه عملکرد آن دولت پس از ۳ سال 
در بوته نقد و قضاوت گذاشته شده و بسیاری از کارشناسان 
و تحلیلگران نیز نظرات خود را در خصوص این عملکرد در 
حوزه های مختلف بیان کرده اند. اما جالب این است که با 
وجود این عملکردها و شرایط نه چندان مساعدی که برای 
دولت چهاردهم  و مسعود پزشکیان به وجود آورده اند  و به 
جای اسب زین کرده یک اسب لنگ و بیمار تحویل دولت بعد 
کنون حامیان آن دولت و مخالفان و منتقدان دولت  دادند ا
کنونی به جای پاسخگویی در خصوص شرایطی که برای این 
دولت برجای گذاشته اند در یک فرار به جلو و فرافکنی آشکار 
دولت پزشکیان را هدف حمله قرار می دهند. تندروهایی 
گر امروز چهره مورد نظرشان یعنی سعید جلیلی روی  که ا
کار بود شرایط به مراتب بغرنج تر از حال فعلی بود. هر چند 
که این جریانات اساسا فقط به منافع جناحی و منویات و 
اهداف خود فکر می کنند و برای رسیدن به آن اهداف حتی 
سخت ترین حملات را به دولت وارد می آورند و در مقابل 
اقدامات سازنده دولت در حوزه حل مشکلات اقتصادی 
کره در جهت رفع تحریم ها یا حل  کشور مثل تلاش برای مذا
مساله FATF در راستای بهبود مراودات مالی و بانکی چوب 
خ دولت می گذارند و خدشه وارد می کنند. البته  لای چر
مشکل این نیست که این اقدامات خوب نیست یا نباید 
انجام شود؛ بلکه مشکل تندروها و مخالفان این است که چرا 
خودشان در راس کار نیستند. گرچه یک دوره 8 ساله در زمان 
احمدی نژاد و یک دوره ۳ ساله در دولت سیزدهم عملکرد 
خودشان را هم دیدیم و مشخص شد که چه چیزی در چنته 
دارند و جز تحریم برای ملت و کشور چیزی به بار نیاوردند. لذا 

صرفا به دنبال بهانه تراشی و تخریب دولت هستند.
 فرافکنی تندروها

 »خالص سازی« و»یکدست سازی « مفاهیمی  بود که از 
انتخایات 14۰۰ به این سو به ادبیات سیاسی ایران وارد شد و 

ناظر بر محدودیت هایی بود که در آن انتخابات بر جریانات 
سیاسی عارض شد و همه کنار رفتند که دولتی روی کار آید 
کمیت یکدست امورات به پیش ببرد. در ادامه  تا در قالب حا
نیز شاهد خالص سازی در دستگاه های دولتی  و انتصابات 
مشخص، اخراج و بازنشسته کردن اساتید دانشگاه ها و... 
بودیم. هر چند که این رویه در ادامه در انتخابات بعدی 
طریق  به  خالص سازی  و  شد  تشدید   14۰۲ اسفند  یعنی 
اولی ادامه یافت و در نتیجه شاهد مجلس دوازدهمی  
رسیده اند.  مجلس  به  مردم  آرای   اقلیت  با  که  هستیم 
در مقابل دولت پزشکیان با رویه ای سازنده یکدستی  و 
خالص سازی را کنار زد  و با وفاق ملی به همه جریانات برای 
حل مشکلات کشور دست دوستی دراز کرد. اما آنهایی که 
خود شهره به خالص سازی و یکدست سازی بوده و هستند 
امروز پزشکیان را به این مساله متهم می کنند. چه اینکه 
اخیرا یکی از چهره های حامی  سعید جلیلی و از مخالفان 
FATF  نوشتار تندی علیه »وفاق  سرسخت پیوستن به 
ملی« شعار دولت مسعود پزشکیان منتشر کرد. سیدیاسر 
جبرائیلی در حساب کاربری خود در فضای مجازی نوشته 
است: »می نویسند وفاق؛ بخوانید خالص سازی، بگویید 
یکدست سازی«. یک فرافکنی آشکار در جهت انداختن 
توپ خالص سازی در زمین دولت در حالی که به چشم خود 
می بینند که حداقل در برخی مناصب مثل استانداری ها 
عناصر متمایل به پایداری در  مدیریت های استانی هستند 
اما عامدانه و مغرضانه این مساله را کتمان می کنند و سخن 
از خالص سازی می گویند.  لذا مشخص نیست علت حمله 
گهانی شخصی مثل جبرائیلی به شعار دولت چهاردهم  نا
و مسعود پزشکیان چیست؛ اما با توجه به بررسی دوباره 

FATF در مجمع تشخیص مصلحت نظام با موافقت رهبری 
برای بررسی دوباره آن بعید نیست بین این دو مساله ارتباطی 
وجود داشته باشد و مخالفت ها با وفاق ملی از این جهت 

باشد. 
 یک اعتراض عجیب

 یک فعال سیاسی اصولگرا در مورد حمله تندروها به شعار 
دولت اظهار داشت: جریان پایداری در این دولت جاهایی 
نمایندگانی در حد استاندار حتی در حد معاون وزیر دارد 
و بعضی از افرادی هم که همسو با تفکرهای آقای پزشکیان 
هم نیستند در این دولت وجود دارند و در این شکی نیست؛ 
اما جریان پایداری نسبت به هر چیزی حق اعتراض داشته 
باشد نسبت به خالص سازی حق اعتراض ندارد، چون 
اینها بودند که دولت آقای رئیسی را مجبور کردند که نهایت 
خالص سازی را انجام دهد. محمد مهاجری به »آرمان ملی« 
گفت: آن خالص سازی که ما بدان اعتراض می کردیم حتی 
شامل حذف اساتید دانشگاه و منتقدان می شد. الان جبهه 
پایداری می خواهد یک استفاده ابزاری از این شعار وفاق 
آقای پزشکیان کند و با سوءاستفاده از آن شعار نفرات مدنظر 
خود را هرچه بیشتر در این سیستم نفوذ دهد. وی افزود: 
طبیعی است که در طرف مقابل هم کسانی معتقدند که آقای 
پزشکیان نباید به آنها باج بدهد و معنای وفاق نباید این 
باشدکه شما دروازه بان و مهاجمان تیم خود را به تیم مقابل 
بدهید.  بنابراین آنها آقای پزشکیان را متهم  به خالص سازی 
که بتوانند سهم بیشتری بگیرند و  می کنند با این هدف 
ضمن اینکه پزشکیان را برحذر بدارند از اینکه بتواند افرادی 
را که به تفکر خودش نزدیکتر است در پست های حکومتی 

مشغول کند.
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خالص سازان و اتهام خالص سازی به پزشکیان
   محمد مهاجری در گفت وگو با »آرمان ملی«: پزشکیان را به خالص سازی متهم می کنند تا سهم بیشتری بگیرند

اخبار  اخیر  هفته های  وه سیاسی:  گر آرمان  ملی- 
کرات ایران و طرف های غربی به خصوص  مربوط به مذا
آمریکا فضای رسانه ای را به خود اختصاص داده است. 
کنش های  روزگذشته اما خبر لغو سفر عراقچی به   آمریکا وا
جدید  دور  بود  قرار  اعلام  طبق  زیرا  داشت،  بسیاری 
کرات ایران و ۳  کشور اروپایی طی روزهای اخیر برگزار  مذا
شود ولی خبری از این گفت وگوها نیست. در ادامه این 
گزارش به آخرین تحولات این حوزه خواهیم پرداخت. 
با توجه به پیام های رسانه ای اخیر مقامات جمهوری 
کرات ولی همچنان بر روی اینکه ایران  اسلامی در مورد مذا
کید دارند. بقایی در  کره التماس نمی کند، تا هرگز برای مذا
مورد لغو سفر عراقچی به نیویورک در نشست  خبری گفت: 
»با شروع آتش بس یک مقدار موضوع تغییر کرد و باتوجه 
به اقتضائات زمانی این سفر )نیویورک( انجام نخواهد 
شد.« در این مورد با یکی از تحلیلگران گفت وگو انجام 
داده ایم. بیگدلی معتقد است حضور دوباره ترامپ در کاخ 
سفید باعث شده تا همه طرف  ها در انتظار مواضع این 

رئیس جمهور جنجالی باشند. 
  نفوذ ترامپ 

کنش به   علی بیگدلی، تحلیلگر مسائل سیاسی در وا
اینکه چرا عراقچی به نیویورک سفر نکرده، به  خبرنگار 
»آرمان ملی« می گوید:  »لغو سفر وزیر امورخارجه به آمریکا 
کرات ایران و اروپا به دلیل  و توقف شروع دور جدید مذا
ورود دوباره ترامپ به کاخ سفید است. طرفین منتظرند 
تا در آینده نزدیک با مواضع سیاست  خارجه جدید آمریکا 
روبه رو شوند و براساس آن بیایند و تصمیم بگیرند. ترامپ 
هنوز به پیام های ایران پاسخ نداده و تنها برای تهران 
آرزوی خوشبختی کرده است البته او نشان داده که اهل 
جنگ نیست. ترامپ در مورد ایران ۳ راه را پیش راه خودش 
قرار داده است. اول اینکه دنبال  مسیرهای دیپلماسی 
بگیرد.  پیش  در  را  گفت وگو  مسیر  می خواهد  و  است 
کره ها به نتیجه نرسد، گزینه دوم یعنی افزایش  گر مذا ا
تحریم ها را در دستور کار قرار می دهد که شرایط سختی را 
گر او در هر دو این راه ها موفق  رقم می زند. به اعتقاد من ا
نشود، به راه سوم فکر می کند که افزایش تنش و مسائلی 
از این دست خواهد بود«. او در همین مورد و با اشاره 
کره ایران و اروپا چه ارتباطی به آمریکا دارد،  به اینکه مذا
ادامه می دهد:  »چون آمریکا در سال ۲۰18 از برجام خارج 

شد، دیگر حق فعال کردن مکانیزم ماشه را ندارد و تنها 
این ۳ کشور هستند که می  توانند در این مورد اقدام کنند. 
در همان جلسه اولی که داشتند گفتند که غیر از موضوع 
برجام مسائلی مانند عدم دخالت در منطقه و نقش 
ح شده است. حالا اتحادیه  ایران در جنگ اوکراین مطر
اروپا هم در انتظار آمدن ترامپ است. فراموش نکنید که 
شرایط بسیار حساس است و باتوجه به تغییراتی که در 
منطقه دیدیم، می تواند باعث فشارهای بیشتری روی 
گر چه ایران هیچگاه نسبت به مقاومت دچار  ایران شود. ا
تردید نشده اما باید توجه داشت که به موازات مقاومت، 
هرچه مقاومت سخت تر باشد، این احتمال هم هست که 
فشارها بیشتر شود. با همه اینها، بعد از استقرار ترامپ در 
کرات باشیم.«  کاخ سفید باید در انتظار دور جدید مذا
این تحلیلگر بین المللی در مورد اینکه اختلافات اروپا و 
ترامپ چه تاثیری بر روابط ایران و اروپا خواهد گذاشت، 
کید می کند:  »ترامپ با اتحادیه اروپا میانه خوبی ندارد و  تا
در همین زمینه هم تلاش می کند تا این اتحادیه را تضعیف 
کند. به همین دلیل شاهد مواضع اروپایی ها هستیم و 
به نظر در این مورد اروپایی ها در حال تغییر استراتژیک 
خواهند بود. کشورهای اروپایی برخورد یکدستی با ترامپ 
نخواهند داشت اما نظر ترامپ نفوذ زیادی در این اتحادیه 
خواهد داشت. به خصوص حالا که راست افراطی ها در 

حال به قدرت رسیدن در اروپا هستند.«
 پشت پرده لغو سفر 

 اسماعیل بقائی، سخنگوی وزارت امورخارجه روز ۲4 
دی ماه در جریان نشست خبری هفتگی خود خبر داد که 
عباس  عراقچی، وزیر خارجه هفته آینده در نشست شورای 
امنیت سازمان ملل که در ارتباط با آخرین تحولات غرب 
آسیا با محوریت فلسطین برگزار می شود، شرکت خواهد 
کرد. او در همین مورد اضافه کرد: »این نشست به  دعوت 
الجزایر و در سطح وزیران امورخارجه کشورهای عضو 
شورای امنیت برگزار می شود. از ایران نیز دعوت شده 
که در این نشست حضور داشته باشد و ما نیز در سطح 
وزیر در این نشست شرکت خواهیم کرد.« این در حالی 
است که سخنگوی وزارت امور خارجه، در نشست خبری 
اول بهمن ماه درباره سفر وزیر امور خارجه، توضیحات 
جدیدی ارائه داد. او در پاسخ به سوالی درباره دلیل نرفتن 
عراقچی به نیویورک، گفت:  »من گفته بودم وزیرخارجه به 

نیویورک خواهد رفت و قرار بود اجلاس در نیویورک برگزار 
شود و می شود ولی باتوجه به  تحولات منطقه و آتش بس 
یک مقدار موضوع تغییر کرد و باتوجه به اقتضائات زمانی 

این سفر انجام نخواهد شد«.
کره با اروپا  مذا

کره بین ایران  بقایی در پاسخ به سوالی در ارتباط با مذا
کره  و آمریکا و کشورهای اروپایی گفت: »موضع در مورد مذا
که به نظر  ثابت است. ایران همواره برای رفع شبهاتی 
ح کرده اند،  ما ناموجه است ولی طرف های مقابل مطر
کره را طی کرده است. ما هیچ گاه میز  مسیر گفت وگو و مذا
کره را ترک نکرده ایم و همانطور که در جریان هستید  مذا
طی امروز و فردا گفت وگوها بین ایران و سه کشور اروپایی 
برگزار می شود. در مورد گفت وگو با دولت جدید آمریکا نیز 
باتوجه به عملکردها و رویکردها در وقت مقتضی تصمیم 
کره چیزی نیست که ما برای آن التماس کنیم  می گیریم. مذا
و یک جاده ۲ سویه است و با به رسمیت شناختن منافع 
و احترام متقابل می توان آن را به پیش برد.« سخنگوی 
با  کرات  دستگاه دیپلماسی در مورد آخرین روند مذا
اروپایی ها بدون اشاره به اینکه دوره تازه گفت وگوها چه 
زمانی آغاز می شود، ادامه داد: »ما با سه کشور اروپایی 
درباره موضوعات مختلف که موردنظر هر یک از طرفین 
باشد، گفت وگو می کنیم. درباره مسائل منطقه ما انتقادات 
جدی درباره رویکرد کشورهای اروپایی داریم، نمونه خیلی 
روشن آن حمایت هر یکی از سه کشور اروپایی )انگلیس، 
فرانسه و آلمان( از رژیم صهیونیستی در 1۶ ماه گذشته 
است. این موارد را بسیار صریح و شفاف بیان کردیم، یا 
درباره مسائل مرتبط با سوریه و اوکراین. این مسائلی است 
ح می شود  که در هر گفت وگویی با طرف های اروپایی مطر
و ما نظرات خود را بیان می کنیم اما آن چیزی که مشخص 
گفت وگو درباره  کره به معنای  که مذا است، این است 
دادوستد امتیاز یا تصمیم گیری درباره موضوعات مشخص 
در معنای شناخته شده آن، تنها درباره موضوع هسته ای 
بوده، بنابراین تناقضی درباره موضع وزارت خارجه وجود 
ندارد. « او درباره هدف نهایی گفت وگوهای ایران و اروپا 
کره درباره موضوع هسته ای ایران مبنای  تصریح کرد: »مذا
روشنی دارد. طرف های برجام هم مشخص هستند. همه 
طرف هایی که شکل گیری برجام حضور داشتند، در این 

روند هم باید مشارکت داشته باشند.

»آرمان ملی« فضای دیپلماسی ایران  و غربی ها را بررسی می کند

کرات پشت پرده توقف مذا
      بیگدلی: ترامپ دنبال تضعیف اروپا خواهد بود

گار ثروتمند  روایت »آرمان ملی« از روز
سابق در زندان 

»قشم ایر« متعلق به بابک 
زنجانی نیست 

بابک  شفیعی:  مطهره  ملی-  آرمان   
زنجانی و بازهم بابک زنجانی! شاید او یکی 
از زندان نشین هایی است که اخبار مربوط 
به او هیچگاه پایان ندارد و آنچه درباره این 
سرمایه دار سابق منتشر می شود هنوز برای 
بخش بزرگی از جامعه جذابیت دارد. سال ها 
« متعلق به  که »قشم ایر تصور بر این بود 
بابک زنجانی است اما حسین پورفرزانه، 
تعیین  درباره  هواپیمایی  سازمان  رئیس 
تکلیف مالکیت شرکت هواپیمایی قشم ایر 
گفت: »مالکیت بابک زنجانی درباره شرکت 
هواپیمایی قشم ایر خبر کاملا اشتباهی است 
و این ایرلاین به صورت کامل به وزارت نفت 
گذار شده است. کسی نمی تواند ادعایی  وا
برای مالکیت شرکت هواپیمایی قشم ایر 
داشته باشد و این موضوع تعیین تکلیف 

شده است و در این باره مطمئن هستیم.«
 مالک قشم ایر نیست

 دلیل پرسش درباره مالکیت قشم ایر 
که اخیرا تصویری از »بابک  برای این بود 
که  زنجانی« توسط وکیل وی منتشر شد 
این تصور را ایجاد کرد که وی از زندان آزاد و 
به فعالیت های اقتصادی برگشته است. از 
ح  این رو ابهاماتی درباره اموال زنجانی مطر
شد، یکی از اموال زنجانی، شرکت هواپیمایی 
گذاری آن به وزارت نفت در  قشم ایر بوده که وا
هاله ای از ابهام قرار داشت. البته قوه قضائیه 
هم بلافاصله وارد عمل شد و اصغر جهانگیر 
سخنگوی این قوه درباره آزادی بابک زنجانی 
بیان داشت: ایشان آزاد نشده و در مرخصی 
هم بسر نمی برد و لذا موضوعاتی که در فضای 
مجازی درباره آزادی یا مرخصی ایشان مطرح 

می شود، از نظر ما مورد تایید نیست. 
 ادعاهای مجازی 

 روایات مختلفی از بابک زنجانی وجود 
مدعی  دی   ۲7 انصاف نیوز  چنانکه  دارد 
شده بود: »طعنه بابک زنجانی به بیژن زنگنه 
وزیر نفت دولت یازدهم و دوازدهم حکایت 
از تحولات پرونده او دارد. بابک زنجانی، 
متهم سوءاستفاده از منابع وزارت نفت در 
دورزدن تحریم ها، در حساب کاربری شبکه 
اجتماعی ایکس خود، دو قطعه ویدئو را کنار 
کرده و یک توضیح یک خطی  هم منتشر 
هم داده است«. این سایت دو ویدئو را در 
کنار هم نشان داده است. در یکی از ویدئوها 
مهندس زنگنه می گوید: »آقای جلیلی و آقای 
کانی هر وقت جای خلوتی پیدا می کنند،  زا
درباره کرسنت صحبت می کنند. داداش من 
حریفتم.« این فیلم بلافاصله کات می خورد 
به فیلم دیگری که در آن آقای زنگنه می گوید: 
»بعد هم شما زورتان فقط به من بی کس و 
بی پناه می رسد که جز خدا پناهی ندارم و 
هر روز مرا به این طرف و آن طرف می کشید«. 
مدیرعامل هلدینگ سورینت پیش تر هم 
ح کرده  ادعاهایی علیه مهندس زنگنه مطر
بود، از جمله در توئیت ۲1 آبان خود، فیلمی 
از وزیر سابق نفت را منشتر کرده است که در 
آن، آقای زنگنه با گلایه شدید از بازپرسی های 
متعدد و رفت و آمد مداوم به دادگاه ها، گفته 
بود. زنجانی که تیک آبی شبکه ایکس را هم 
دارد، ذیل آن ویدئو نوشته است: »یعنی چند 
تا زندگی نابود شده؟ شش ماه به سررسید 
بدهی ما مانده بود که با آمدنش سروصدا 
کردند بازداشت شدیم. نه بدهی سررسید 
شده داشتیم و نه بی تعهدی بود. راه های 
ورود پول را بست و شبانه روز تبلیغ خوبی 
می کرد. آه انسان ها گریبانش را می گیرد دور 
نیست«. با همه اینها بابک زنجانی باید زندانی 
بماند. در اوایل سالجاری رسول کوه پایه زاده، 
وکیل بابک زنجانی گفت که: »خوشبختانه 
مطابق دادنامه قطعی صادره از سوی شعبه 
۳8 دیوان عالی کشور که صراحتا اعلام نموده 
زنجانی  بابک  آقای  موکل  چنانچه  است 
بتواند بدهی خود را پرداخت نماید مستحق 
بهره مندی از مقررات ذیل ماده 114 قانون 
مجازات اسلامی است. با توجه به اینکه اموال 
مربوطه به کشور مسترد گردیده و بدهی کاملا 
کل  تسویه شده با درخواست دادگستری 
استان استان تهران و تایید ریاست محترم قوه 
قضائیه رهبر معظم انقلاب با درخواست عفو 
موکل موافقت فرمودند و مجازات اعدام به ۲۰ 
سال حبس تقلیل یافت. اینک با عنایت به 
اینکه بیش از 1۰ سال از مدت گذراندن مدت 
حبس می گذرد مطابق قوانین و مقررات موکل 
امکان بهره مندی از آزادی مشروط را داراست 
و دوران تحمل زندان به پایان رسیده است«. 
اما بعد از انتشار این خبر مرکز رسانه ای قوه 
قضائیه نوشت: »اموال بابک زنجانی در خارج 
از کشور شناسایی و به تهران منتقل و به خزانه 
کشور بازگشت شده است، این موضوع مورد 
تایید رسمی بانک مرکزی قرار گرفته است، بنا 
بر کارشناسی های صورت گرفته، این اموال، 
کفاف بدهی ها و خسارت های او خواهد بود 
گر بازگشت اموال قبلی را هم افزون کنیم  و ا
مبلغ برگشت داده شد بیش از کل رقم بدهی 
و خسارت است، مبلغ بدهی هم به صورد 
ارزی به قیمت روز برگشته است، بابک زنجانی 
عفو منجر به آزادی نشده است، مجازات وی 
به دلیل همکاری در بازگرداندن اموال تخفیف 
داده شده است و وی باید بیست سال را 

تحمل کند.«


